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مثبت زیادی گرفتم. اما سیاست های جشنواره این روزها بیشتر به سمت 
ژانر کشیده شــده البته نه فقط در ایران و در زمینه فیلم کوتاه بلکه در 
تمام جهان و در واقع می توان گفت که سینمای بین الملل به سمت ژانر 
رفته است و وقتی به فیلم های جشنواره های بزرگ سینمایی مثل کن 
و اسکار هم نگاه می کنیم می بینیم که دچار تغییر و تحولی شده اند و در 
کنار سینمای رئال، ســینمای فانتزی و رئالیسم جادویی وجود دارد و 
همین مسئله در آینده به گیشه فیلم ها کمک شایانی خواهد کرد چرا که 

مخاطب با تم های مختلف فیلم همراه می شود و انواع فیلم را می بینند.

علی راد، بازیگر:
با بازی در فیلم کوتاه می توان دیده شد

علی راد بازیگر جوانی که بازیگری را با بازی در یکی از نقش های اصلی 
فیلم گیجگاه ساخته عادل تبریزی آغاز کرده و در جشنواره فیلم کوتاه 
تهران با فیلم های کوتاه »ژیله مو« و »روز خداحافظی« و »ارفاق« حضور 
داشته در زمینه تفاوت بازی در عرصه فیلم کوتاه گفت: به نظر من بازی در 
فیلم کوتاه قطعاً سخت تر از بازی در سینمایی بلند است و باید در عرض 
۲0 دقیقه داستان زندگی یک فرد را به مخاطب برسانید در حالی که در 
فیلم بلند زمان بیشتری دارید.  وی با تاکید بر این که بازیگران جوان فیلم 
کوتاه با مسائلی مثل به سرانجام نرسیدن پروژه ها بخاطر بودجه کمی 
که در اختیار گروه های سازنده فیلم کوتاه قرار دارد، روبرو هستند، اذعان 
داشت: چون پروژه های کوتاه به نسبت آثار سینمایی بلند خیلی کمتر 
حمایت می شوند و حتی عده ای با این تفکر که فیلم کوتاه دیده نمی شود 
حاضر به همکاری نمی شوند با این معضل روبه رو هستیم. در صورتی که 
به نظر من اصلاً اینگونه نیست و اتفاقاً فیلم کوتاه به خاطر همین سختی 

که دارد بیشتر هم دیده می شود. من اعتقاد دارم همان گونه که برخی از 
بازیگران موفق ما از تئاتر برخاسته اند، بازیگران موفقی هم هستند که از 

طریق بازی در فیلم های کوتاه دیده شده اند.

میثم دامن زه، بازیگر:
باید افراد متخصص به این حوزه وارد شوند

میثم دامن زه علاوه بر بازیگری در عرصه فیلم کوتاه در زمینه بازیگری 
فیلم بلند و ســریال هم فعال بوده اســت. او در مورد اینکه تا چه حد 
سیاست های جشنواره فیلم کوتاه تهران را عادلانه می بیند گفت: به نظرم 
اصلًا عادلانه نیست، مثلًا فیلم کوتاه »اهلی« به عنوان یک فیلم خوب 
در ۶ زمینه کاندید می شود اما حتی یک جایزه هم نمی گیرد. با مواردی 
برخورد می کنیم که اثر با کیفیت بازی و ساخت پایین جایزه می گیرد 
بنابراین نگاه  و برخوردهای سلیقه ای وجود دارد. اما جدا از این، حسن آن 
این است که ما و همکارانمان با حضور در آن می توانیم یکدیگر را ببینیم 
و از کار یکدیگر لذت ببریم به خصوص برای من بیشتر این مسئله اهمیت 
دارد که جشنواره تنها رویدادی است که امکانی فراهم می کند تا در کنار 

مخاطبان بتوانم فیلم را ببینم و شاهد بازخوردهای آنها باشم.
وی ادامــه داد: به نظر من زمانی هنرمندان احســاس می کنند که 
سیاست گذاری ها عادلانه تر شده است که افراد متخصص به این حوزه 
وارد شوند. آرزو و رویای من این است که افراد متخصص چه از سینمای 
مستقل و چه از سینمای جهان بیایند و اثر را با خود اثر داوری کنند. اگر 
چه این مسئله در اکثر جشنواره ها وجود دارد اما در میزان این برخورد 
سلیقه ای شاید تفاوت هایی باشد و گاهی روابط و فاکتورهای خارج از اثر 
در تصمیمگیری ها موثر است. از آنجایی که از سال دوم دبیرستان تئاتر 

کار می کنم، حداقل در ۲5 اثر بازی کرده ام، حدود هشت فیلم کوتاه و 
بلند و دو کار بین المللی، سریال ده قسمتی و یک سینمایی دارم و تنها 
چیزی که می دانم این است که من بازیگری را می شناسم و وقتی اثری 
را می بینم می فهمم که این بازیگر در جهان اثر درست پیش رفته یا نه به 
خصوص که بازی در هر ژانر متفاوت است و نمی توان یک نسخه را برای 
همه ژانرها پیچید و بازیگری موفق اســت که ژانر، فضا، دوربین، درام، 
داستان و... را می شناسد. بنابراین وقتی می بینم یک سری از بازیگران این 
مسیر را به درستی پیش می روند ولی هیچ توجهی به آنها نمی شود، برایم 
عجیب است. با احترام به تمام اساتید می گویم که شناخت فیلم کوتاه 
واقعا به این ربط ندارد که شما سینمای بلند کار کرده باشید. درام فیلم 
کوتاه با درام سینمایی بلند و سریال متفاوت است برخی بر این آگاهی 
ندارند و درام فیلم کوتاه را نمی شناسند بنابراین وقتی کسی که سریال 
و سینمایی بلند ساخته به عنوان داور در چنین جشنواره هایی حاضر 

می شود در صورتی که با مناسبات فیلم کوتاه آشنایی ندارد.

امید میرزایی، نویسنده و کارگردان:
مخاطب همچنان تشنه قصه است

امید میرزایی نویســنده و کارگردان ، تدوینگر، طراح آنونس و تیزر 
است. وی برنده 3 سیمرغ بلورین از جشنواره فیلم فجر می باشد. فیلم 
»تنها در کنار هم« از امید میرزایی که کارشــناس کارگردانی سینما 
از دانشــگاه آزاد اسلامی بوشهر است توانســته علاوه بر جایزه تدوین 
جشنواره فیلم کوتاه تهران، جایزه افتخاری جشنواره بین المللی لوکاس 
آلمان را در کنار جایزه بهترین فیلم جشن حافظ دریافت کند. او در مورد 
چالش های ساخت فیلم کوتاه گفت: امروز سرعت تکنولوژی بسیار زیاد 
است و به مرور آنقدر تجهیزات، دوربین ها، لنزها و نورها پیشرفت کردند 
و کارایی شان بیشتر شد که عملًا همه گونه وسیله و تجهیزاتی وجود 
دارد و ما امروز برای ساخت یک فیلم همان تجهیزاتی را در دست داریم 
که شاید فردی در اروپا و آمریکا برای ساخت فیلم کوتاه در دست دارد 
و از نظر تکنیکی همه چیز وابسته به شناخت عوامل یعنی فیلمبردار 
و کارگردان و... از رنگ، نور و این مســائل اســت. در واقع شناختی که 
کارگردان و عواملش دارند اســتفاده از آن تجهیزات را معنا می کند و 
شناخت و آگاهی در استفاده از این تجهیزات می تواند در نهایت منجر به 
یک اثر هنری شود. اما از نظر مالی هزینه ها در همین امروز و این لحظه که 
ما صحبت می کنیم ممکن است با فردا تفاوت داشته باشد. کسی هم که 
این تجهیزات را کرایه می دهد تقصیری ندارد و نوسان  اقتصادی است که 
عامل چنین چیزی می شود. بنابراین در چنین حالتی کار برای فیلمساز 
هم ساده تر و هم سخت تر شده چرا که امکانات و تجهیزات زیادی وجود 
دارد که کارش را راحت می کند اما از آنجایی که تهیه همان تجهیزات و 
امکانات برای سازنده فیلم سخت می شود او مجبور است از ایده آل هایش 
کوتاه بیاید و به شیوه دیگری فیلم بسازد. من افراد زیادی را می بینم که 
امروز ترجیح می دهند با گوشی موبایلشان فیلم بسازند که طبیعتاً در 
کیفیت کار تاثیر می گذارد در عین حال همه این  امکانات زمانی تاثیرگذار 
است که شما یک درام منسجم و درست و یک نگاه جدید به موضوع و 
ایده ای داشته باشید. در واقع فیلمنامه است که بسیار تاثیرگذار است و 
بدون آن اگر تجهیزات هالیوود در اختیارمان باشــد هم کار چندانی از 
پیش نمی بریم یعنی در نهایت آن قصه گویی است که مهم است چون 

مخاطب هنوز هم که هنوز است تشنه قصه است.
وی درباره تغییر مدیریت در انجمن ســینمای جــوان که چند روز 
گذشته اتفاق افتاده و انتظارش از سیاســت های جدیدی که می تواند 
به فیلمســازان این عرصه کمک کند افزود: فکر می کنم عمدتاً به این 
شکل بوده که سیاست ها جوری نوشته شود که بیشتر برای بالادستی ها 
کار شود نه کسانی که قرار اســت با آن مجموعه کار کنند. مثلًا ما آقای 
آذرپندار را در این زمینه داشتیم و امروز آقای شعیبی به جای ایشان به 
ریاست انجمن سینمایی جوان رسیده اند و تا جایی که من  شناخت دارم 
انسان فوق العاده ای هستند و از آنجایی که هنوز کارشان را شروع نکرده اند 
نمی توانیم بدانیم که سیاست هایشان به چه سمتی خواهد رفت و چگونه 
خواهد شــد. اما آقای آذرپندار در بدو ورود از یک ایدئولوژی  آمدند که 
همکاران ما در این عرصه، آن ایدئولوژی را می شناختند و شاید برخی 
نسبت به آن زاویه داشتند اما به نظرم ایشان طی چند سالی که بودند کاملا 
آن نگاه را عوض کردند و همگان دیدند که سیاست های آقای آذر پندار بر 
اساس جذب این افراد بود نه برای جلب رضایت فرد بالادستی اش و مسیر 
کاملا متفاوتی را طی کرد و به نظر من این بسیار مهم است اینکه فردی 
در چنین مقامی بداند که در نهایت باید به افرادی که با آنها کار می کند 
خدمات بدهد و آنها باید راضی باشند تا با حال بهتری سمت شما بیایند و 
هر چقدر برای این حال بهتر تلاش شود قطعاً در خروجی آثار نیز تاثیرگذار 
خواهد بود و امیدوارم که آقای شعیبی هم اینگونه پیش بروند که بر اساس 

شناختم فکر می کنم یقیناً اینگونه خواهد بود و شاید حتی خیلی بهتر.

صبا چالش های ساختن فیلم کوتاه را به بهانه تغییر مدیریت در انجمن سینمای جوانان بررسی می کند

در جسـت وجـوی فر صتـی بـر ای دیـده شـدن


